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درمکتب امام

این جرم بخشودنی نیست
اين قلب هاى صافِ پاكِ مردم را نگه داريد. اين كشاورزها و- نمى دانم- كارگرها 

و اينها بودند كه شما را به استاندارى رساندند، و الّ شما را استاندار نمى كردند. زمان 

رضاشــاه هيچ كدام شما اســتاندار بوده ايد؟! راه نمى دادند شما را توى ادارات. اين 

مــردم بودند كه اين دولت را به وجود آوردند و اين رئيس جمهور را رئيس جمهور 

كردند. و- عرض مى كنم- اين مملكت را برگرداندند]...[ ما بايد درست توجّه داشته 

باشيم به اين مسائل، و خدا را حاضر ببينيم همه جا. در قلوب ما حاضر است، در 

هر مجلس حاضر است، ما در محضر خدا هستيم. وقتى ما در محضر خدا هستيم، 

بندگان خدا كه عزيز خدا هستند، در محضر خدا ما به آنها اذيّت بكنيم؛ اين جرم 

بخشودنى نيست. بايد نگه داريم اينها را.
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سرویس سیاسی ـ
یک روزنامه حامی دولت دیروز از جنگ روانی دانســتن گرانی ها توســط رئیس جمهور انتقاد کرد و آن را بســیار 
اهانت آمیز دانست. روزنامه  زنجیره ای دیگری هم از رانت ارزی و واردات 514 میلیون دلاری آن هم توسط تنها یکی از 
ردیف های »سایر« در واردات نوشت. علاوه بر اینها، در حالی که نظارت بر دولت یکی از وظایف اصلی نمایندگان مجلس 
است، یک روزنامه مدعی اصلاح طلبی نامه جمعی از نمایندگان مجلس به رئیس جمهور و توصیه به تجدیدنظر در کابینه 

را دخالت در امور دولت نامید! 
روزنامه آرمان دیروز در مطلبی نوشت: »بسیار اهانت آمیز است که رئیس جمهور درباره مشکلات پدید آمده اقتصادی 
در طی چند ماه اخیر بگوید اینها جنگ روانی است در حالی که نمی دانیم درکارتابل های مدیران دولت چه نوشته می شود 
اما جیب مردم به کارتابل ها و آمارهایی که در دولت ارائه می شود، وصل نیست جیب مردم به خیابان و کوچه وصل است.«

در برجام امتیاز اقتصادی خاصی نصیب ایران نشد
این روزنامه زنجیره ای نوشت: »در برجام، امتیاز اقتصادی خاصی نصیب ایران نشد.«

روزنامه های زنجیره ای بزک کننده برجام تازه بعد از 5 سال به حرف منتقدان رسیدند. اذعان به دستاورد تقریبا هیچِ 
برجام از ســوی این روزنامه مدعی اصلاحات در حالی اســت که تا پیش از این هرگونه نقد به برجام از سوی این طیف 

با فحاشی پاسخ داده می شد.
اکنون قیمت دلار به 8 هزار تومان رســیده اســت. این در حالی است که در دی ماه 94- روز اجرای برجام- قیمت 
دلار حدود 3500 تومان بود. افزایش سرســام آور قیمت مســکن و همچنین قیمت اجاره مسکن و تلاطم بازار سکه و 

خودرو را نیز باید به فهرست وضعیت نامناسب اقتصادی امروز اضافه کرد.
متاســفانه دولت آقای روحانی بدون توجه به ظرفیت های عظیم داخلی، رویکرد خســارت آفرین »امضای توافق به 
هــر قیمت« و ســپس »اجرای توافق به هر قیمت« را دنبال کــرد و در نهایت این وضعیت غیرقابل قبول اقتصادی در 

کشور ایجاد شد.
وقتی روزنامه حامی دولت به شکست سیاست های ارزی اعتراف می کند

روزنامه شرق در گزارشی به افزایش نرخ ارز و سایر تحولات اقتصادی در ماه های گذشته پرداخت و به تحلیل شکست 
سیاست های ارزی دولت در این راستا نشست.

در بخشــی از ایــن گزارش آمده اســت: »ماجــرا از یک جهش بیــش از 20درصدی نرخ ارز در بازار رســمی و 
بیش از 50درصدی در بازار غیررســمی آغاز شــد. دولت بــا مداخله گری در بازار ارز درصــدد کنترل و مهار افزایش 
 قیمــت ارز برآمــد و خریــد و فــروش ارز در صرافی هــا را ممنوع و ارز تک نرخــی با رقم چهارهــزارو 200 تومان را 

مشخص کرد. 
صادرکنندگان باید ارز خود را به بانک مرکزی تحویل می دادند و واردکنندگان با ثبت سفارش در سامانه نیما ارز 
چهارهزارو 200 تومانی تحویل می گرفتند؛ اما گستره عرضه و تقاضا به قدری وسیع بود که عملا سامانه تخفیفی یا عرضه 

و تقاضای نیما از پسِ ثبت و راستی آزمایی اظهارنامه های صادرکنندگان و واردکنندگان برنمی آمد.«
افزایش 66 درصدی واردات در دوماهه ابتدایی 97

شرق افزود: »صادرکنندگان به دلیل مابه التفاوت بیش از سه  هزار تومانی نرخ ارز رسمی با نرخ غیررسمی تمایلی به 
تحویل ارز آورده خود به دولت ندارند و در اعلام میزان صادرات خود کوچک نمایی کرده و ارز چهارهزار و 200 تومانی 
برای واردکنندگان تبدیل به نرخی جذاب برای خرید و فروش کالا به قیمت ارز غیررسمی شد؛ تاجایی که میزان واردات 
در دو ماهه ابتدایی ســال جاری در مقایســه با مدت مشابه سال پیش 66 درصد افزایش پیدا کرد و به گفته نایب رئیس 

 اتاق ایران و چین، هشت میلیارد تومان ارز دولتی به 12هزار وارد کننده تخصیص یافت.«
نویسنده افزوده است: »حالا بانک مرکزی با تعیین فهرست سه گانه، اقلام کالاهای اساسی را مشخص کرده است که 
برای واردات این کالاها ارز دولتی تعلق می گیرد. ارزی که اکنون عملا سه نرخ دارد؛ نرخ سه هزار و 800 تومانی یارانه ای، 

دلار چهارهزار و 200 تومانی و نرخ بازار غیررسمی که دیروز تا هشت هزار تومان رسید.«
رانت ارزی و حکایت ردیف »سایر« در واردات! 

در بخش دیگری از این گزارش آمده است: »آنچه به گفته کارشناسان خطر بروز آثار تورمی بالای افزایش نرخ ارز 
را جدی کرده؛ اما در فهرست سه گانه کالاهایی که واردات آنها مشمول تخفیف و نرخ ارز رسمی می شود، بیش از پنج 
هزار کالا مشاهده می شود که برای برخی از آنها نمونه های تولید داخل آن وجود دارد و برخی از آنها را با توجه به سبد 
مصرفی عموم مردم نمی توان جزء کالاهای اساســی و ضروری قلمداد کرد؛ اما واردکننده این کالاها می توانند از نرخ 

دلار دولتی بهره مند شوند و با قیمت دلخواه و نزدیک به نرخ بازار غیررسمی به فروش برسانند. 
در گــروه کالاهای اول که کالاهای اساســی و حیاتی نامیده شــده، میان هزار کالای مشخص شــده یک ردیف 
چندین و چندبار تکرار شــده، ردیفی به نام »ســایر« که مشــخص نیســت منظور چه کالای حیاتی و اساسی است؛ 
اما یکی از همین ســایرها ســال پیش بیش از 514 میلیون دلار واردات داشــته است و اکنون با نرخ جذاب سه هزارو 
 800 تومانــی یارانــه ای، امکان تعریف هر نوع کالایی زیر این عنوان را برای دسترســی به رانت ارزی برای واردکننده 

فراهم می کند.«
گفتنی است، شکست سیاست های اقتصادی دولت دیگر امروز وضعیتی در کشور ایجاد کرده است که همگان حتی 
حامیان بزک کننده دولت نیز به آن معترفند ولی دولت نمی خواهد زیر بار اذعان به شکست در حوزه های حساسی که 
سرنوشــت ملت ایران به آن گره خورده برود و در این سیاســت ها تجدید نظر و در کابینه تغییری اساسی ایجاد کند. 
گرانی لجام گسیخته کالاهای اساسی، مسکن، ارز، طلا، سکه، خودرو و...، رکود در عرصه های مختلف اقتصادی، تعطیلی 
بنگاه های اقتصادی، بیکاری، کاهش ارزش پول ملی میوه های توافقی اند که زنجیره ای ها برایش سنگ تمام گذاشتند 
و منتقدانش را زیر آتش اتهامات ناروا گرفتند. همان برجامی که به گفته رئیس جمهور قرار بود با آن تحریم  ها بالمره 

رفع و اشتغال، صنعت و حتی آب خوردن مردم حل شود.
سنگ اندازی زنجیره ای ها در مسیر اصلاح کابینه

روزنامه اعتماد در شــماره دیروز به موضوع نامه جمعی از نمایندگان پرداخته اســت. نامه ای که در آن جمعی از 
نمایندگان از رئیس جمهور خواسته بودند تا در افراد کابینه خود تجدیدنظر کند. با این حال موضع گیری این روزنامه 

قابل تامل است.
در ابتدای این گزارش آمده: »از نمایندگان مجلس، فعالان سیاسي و مردم اصرار و از روحاني انکار. نه انتقادات موجود 
به عملکرد کابینه در حوزه هاي اقتصادي، سیاسي، اجتماعي و... آقاي رئیس جمهور را قانع کرده تا دست به تغییر بزند 
و نه پافشاري روحاني در ادامه مسیر با کابینه فعلي نمایندگان مجلس را متقاعد کرده که دست از نامه نگاري ها با این 
مضمون بردارند. وکلاي مجلس که پیش تر با شعار دادن و هیاهو به پا کردن در صحن علني خواستار برکناري ولي الله 
سیف، رئیس کل بانک مرکزي شده بودند و یک بار هم براي بیان این خواسته 160 امضا جمع کرده بودند؛ بار دیگر 
دســت به قلم شــده اند. این بار اما موضوع فقط عزل سیف نیست و خواستار انجام تغییراتي در ترکیب کابینه هستند. 
ابوالفضل ابوترابي، عضو کمیســیون شوراها و امور داخلي مجلس دیروز خبر داد که نامه اي با 50 امضا به آدرس دفتر 
رئیس جمهور فرستاده و بدون اینکه از وزیر خاصي اسم ببرند از روحاني خواسته اند تا کابینه دوازدهم را ترمیم کند.«
این گزارش در ادامه این نامه را نه از ســر دلســوزی بلکه نوعی دخالت عنوان کرده است: »نامه اخیر نمایندگان 
مجلس به روحاني و درخواست شان مبني بر ایجاد تغییر در کابینه را از دو منظر مي توان نگریست. نخست اینکه آیا 
تعیین تکلیف براي شخص اول اجرایي مملکت در حوزه اختیارات نمایندگان مجلس است؟ پاسخ به این سؤال قطعا 

خیر است و حتي نامه آقایان را مي توان نوعي از دخالت قوه مقننه در امور قوه مجریه به حساب آورد.«
تاســف آور اســت که این روزنامه حامی دولت به منظور ایفای نقش خود، نامه نمایندگان مجلس را نوعی دخالت 
نامیده است. حال آنکه وظیفه نمایندگان نظارت بر قوه مجریه و پاسخ خواستن از رئیس جمهور و کابینه تحت امر اوست. 
نمایندگان حتی می توانند دولتمردان را در صورت احراز کم کاری یا اتخاذ مسیر نادرست استیضاح کنند و اینکه 
آنها پیش از انجام وظیفه قانونی خود طی نامه ای از رئیس  دولت می خواهند که خود پیش قدم شــده و وزیرانی که 

عملکرد مناسبی نداشته اند را عزل کند، چگونه می تواند دخالت به شمار آید؟!

پیشکســوت مبارزه با طاغوت گفت: بعد از انقلاب به دلیل مسائل 
امنیتی شماری از مسئولان موقتاً در برخی کاخ ها اسکان داده شدند اما 
آقای خامنه ای برای خود ننگ می دانست که در چنین مکانی هرچند 

موقت زندگی کند. 
حاج حیدر رحیم پور ازغدی از فعالان و مبارزان سیاسی علیه رژیم طاغوت 
درباره شناختش از رهبر انقلاب گفت: آقای خامنه ای یک عالم و روحانی متدین 
و متشرع است که اگر همه دنیا علیهش باشد دست از حق و حقیقت نمی کشد 
و بــرای دفاع از حق از هیچ اقدامــی دریغ نمی کند. آقای خامنه ای پیرو واقعی 
مکتب امام صادق است، من هیچ وقت ندیدم ایشان حرفی بزند یا کاری بکند که 
برای خودش باشــد یعنی همیشه سعی کرده طبق آموخته های خود از مکتب 

امام صادق)ع( عمل کند.
وی گفت: آیت الله خامنه ای همیشه ساده زیست بودند و ساده  زیستی ایشان 
در قبل رهبری بیشتر »متقیانه« و بعد از رهبری »متعهدانه« بوده است؛ البته اگر 
عالمی این چنین نباشد، عالم نیست. همه علمای بزرگ این چنین بوده و هستند. 
حیدر رحیم پورازغدی در بیان ساده زیستی رهبر معظم انقلاب افزود : آیت الله 
خامنه ای چند وقت پیش آمد مشهد و آمدند خانه ما. برایش وقتی آجیل آوردیم، 
گفت: »من آجیل نمی خورم، از وقتی رهبر شدم اصلًا آجیل نخوردم چون رهبر 

باید مثل فقرا زندگی کند، مگر فقرا آجیل می خورند؟!«
وی همچنین درباره درجات علمی رهبر معظم انقلاب تصریح کرد : وقتی نزد 
آقا )امام خمینی( رفت 5-4 سالی که خارج می خواند بیشترین اشخاص از جمله 
آیت الله رفسنجانی رحمه ًْالله می گفتند؛ »والله« ایشان مجتهد است. بعد از این که 
ولی فقیه شــدند یک روز خانه ایشان رفتم و دیدم آقای مؤمن و آقای خزعلی، 
آقای هاشمی )هاشمی شاهرودی( آمدند، یعنی، 4 شاگرد آقای صدر)ره(، آقای 
خویی)ره( و امام خمینی)ره( آمده بودند تا جلسه شورای فقهی تشکیل بشود و 

مباحث فقهی در آن مطرح گردد؛ یعنی با هم مباحثه علمی کنند.
رحیم پور ازغدی با بیان اینکه، »بعد از آن جلسات فقهی بود که همه اذعان 
کردند که آقای خامنه ای، اعلم است« توضیح می دهد: در ایامی که ایشان تازه 
رهبر شــده بودند، با فقهای برجســته چندین سال مباحثه می کردند، بنابراین 
آقــای خامنه ای، بحث علمی و فقهی را به صورت ریشــه ای دنبال کرده اند و به 
علــوم فقهی احاطه کامل دارند؛ من خدا را شــاهد می گیرم که آقای خامنه ای 

اعلم فقهای زمانه است. 
بعد از اینکه در 23ســالگی مجتهد بودند، 15 سال کار علمی کردند. آقای 
خامنه ای اعلم به فقه عبادی اســت؛ در فقه سیاسی و اجتماعی و مدیریت هم 

که رقیب ندارد.
رحیم پور ازغدی، آیت الله خامنه ای را یک روشنفکر واقعی و ذاتی می داند و 
می گوید: متحجرین و مرتجعین همیشه با آقای خامنه ای مشکل داشته و دارند 
چون ایشــان در فقه اجتماعی قوی و مســلط بود؛ وی درباره چرایی مخالفت 
متحجرین با رهبر انقلاب نیز می گوید: »شیعه انگلیسی از فقیهی می ترسد که 
در امور اجتماعی قوی باشد. آقای خامنه ای در امور اجتماعی مدیریتی بی نظیر 
دارد. ایشان از آنهایی نبود که بنشیند و دستور بدهد، خودش وسط میدان بود. 
با همین فرماندهان بوده و با اینها زندگی کرده اســت. از کسانی نبود که خانه 

بنشیند و از دور جنگ را مدیریت کند
وی تصریح کرد : من اهل غلو کردن درباره هیچ کســی نیستم و بر اساس 
مشاهداتم می گویم که آقای خامنه ای نه یک روشنفکر، بلکه فراتر از روشنفکران 

مطرح بوده و هستند.
رحیــم پور ازغدی در گفت و گوی تفصیلی با تســنیم همچنین با گلایه از 
کســانی که به گفته او کسانی هستند که ژست مخالفت با رهبری را می گیرند، 
گفت: مدیریت رهبر انقلاب برای همه ثابت شــده است و امروز ایشان به نحوی 
جبهه مقاومت را مدیریت کرده که نظام استکبار با تمام توانش نتوانسته ایران را 
ذره ای به اندازه عراق، سوریه، افغانستان، لیبی ناامن کند؛ او می گوید البته برخی 
در داخل همراه با دشــمنان خارجی عمل می کنند تا اقتدار رهبری را تضعیف 

کنند اما موفق نخواهند شد چون مردم هوشیار و حامی رهبری هستند.

با حضور معاون اول رئیس جمهور انجام شد

بررسی مشکلات اقتصادی در جلسه غیرعلنی مجلس

حیدر رحیم پورازغدی:
»سادهزیستی«آیتاللهخامنهای
قبلازرهبری»متقیانه«بود
وبعدازرهبری»متعهدانه«

رئیس  سازمان پدافند غیرعامل گفت: استفاده از دروغ، ایجاد نا امیدی 
و دوراهی مذاکره ـ تهدید اقدام دشمنان علیه ملت ایران است.

سردار غلامرضا جلالی، رئیس  سازمان پدافند غیرعامل در آئین بزرگداشت 
اســتاد تراز انقلاب اسلامی با گرامیداشــت یاد و خاطره شهدای دفاع مقدس، 
مدافعین حرم و شهدای هسته ای اظهار داشت: برجامی که آمده بود تحریم ها را 
بردارد، در اســتراتژی آمریکایی ها تبدیل به پایه و مبنای افزایش تحریم ها شده 

بود تا ایران را از بازگشت به شرایط قبل از مذاکرات بترسانند. 
وی گفت: آمریکایی ها می دانند که برجام مقداری از اهداف آنها را تأمین کرده 
و چــون فکر می کنند ایران می خواهد برجام را حفظ کند، بنابراین می خواهند 
تــلاش کنند آن را پایه ای برای باج خواهی و افزون خواهی های خود قرار دهند؛ 
 پس تلاش می کنند قدرت موشکی و نفوذ منطقه ای  ایران را در تعهدات برجام

 بگنجانند.
رئیس ســازمان پدافند غیرعامل درخصوص اینکه ایران برجام را می خواهد 
یا خیر؟ تصریح کرد: آمریکایی ها تعهدات ایران در برجام را کفِ کار می دانند و 
معتقدند محدودیت های ایران در برجام باید دائمی  شود و تعهدات افزایش یابد؛ 
بــه همین دلیل اروپا را مأمور کردند تــا ایران را در برجام نگه دارد و با وعده و 

وعید وقت کشی کنند تا آنها استراتژی شان را دنبال کنند.
سردار جلالی خاطرنشان کرد: در واقع برجام به ابزار و اهرم فشاری تبدیل 

شده که بتوانند از آن استفاده کرده و سایر اهداف آمریکا را دنبال کنند. 
رئیس  ســازمان پدافند غیرعامل گفت: مســئولان باید وابستگی به دلار را 
کاهش دهند، آمریکایی ها فکر می کنند یک نگاه غرب گرایانه در کشــور وجود 

دارد که می تواند به آنها کمک کند.
وی اظهار داشت: یکی از موضوعاتی که در پنل آمریکایی ها علیه ایران وجود 
دارد، مطرح کردن موضوع جنگ است، اما ما باید بررسی کنیم که آیا واقعاً آنها 
به دنبال جنگ با ما هســتند؟ در عرصه نظامی یک الفبا برای صحبت با طرف 

مقابل وجود دارد که به آن دیپلماسی دفاعی می گوییم.
 مــا معتقدیم اگر می خواهیم بازدارندگی ایجــاد کنیم، باید یک قدرت در 
داخل کشور تولید کنیم. به طور مثال در حوزه موشکی، زمینی و هوایی و این 
قدرت را ذخیره سازی کنیم و بعد این قدرت را در قالب رزمایش نمایش داده و 
به دشمن تفهیم کنیم تا مطمئن شویم آنها این قدرت را فهمیده اند تا از درک 
 قدرت کشــورمان به قدرت بازدارندگی برسند و این چرخه را به صورت مداوم 

تکرار کنند.
رئیس  ســازمان پدافند غیرعامل افزود: ساختار نیروی زمینی ارتش و سپاه 
متناسب با تهدیدات تغییر و سلاح ها و استراتژی ها را بازسازی کرده و در قالب 
مانورهای مختلف تمرین کردیم تا به یک الگوی مقابله رســیدیم؛ آنها نیز این 
توانمندی ها را بررسی کردند و فرماندهان آنها می گویند استفاده از گزینه نظامی 
برای مقابله با جمهوری اســلامی بسیار پرهزینه و پرتلفات و غیرممکن خواهد 

بود؛ این یعنی توانستیم گزینه جنگ را حذف کنیم. 
ســردار جلالی تاکید کرد: ما امروز متناسب با نیاز کشور تجهیزات نظامی 
تولید می کنیم و تسلیحاتی که ســاخته ایم پشتوانه قدرت دفاعی کشور است. 
در حوزه بســیج توانسته ایم 20 میلیون بســیجی را ساماندهی کنیم و حداقل 
 10 میلیون رزمنده در قالب یگان ها به کار گیریم و در رزمایش از آنها اســتفاده

 کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: استفاده از دروغ و ایجاد نا امیدی و دوراهی مذاکره و 
تهدید اقدام دیگر دشمنان است. نامه ای که عده ای برای مذاکره با آمریکا نوشتند 

در واقع دادن پاس به آمریکایی ها بود. 
رئیس سازمان پدافند غیرعامل بیان داشت: مردم باید اخبار را با دقت دنبال 
و صحت آنها را بررسی کنند تا فریب دشمنان را نخورند، البته رسانه ملی نقش 

اساسی در افزایش سواد رسانه ای مردم دارد که باید به آن عمل کند.

ایران گفت:  رئیس  خانه صنعت و معدن 
دولت باید هر چه زودتر تکلیف وضعیت ارز 
را روشن کند و روزه سکوت مسئولان دردی 

از اقتصاد دوا نمی کند. 
به گزارش تسنیم از اصفهان، سید عبدالوهاب 
ســهل آبادی در شــصت و یکمین جلسه شورای 
گفت  وگــوی بخش خصوصی و دولت در اســتان 
اصفهان با  اشــاره به نوسانات نرخ ارز اظهار داشت: 
دولت این تصمیم را گرفت که ارز را با نرخ 4200 
تومانی تک نرخی کند که به نظر می رســد ناچار 

بــوده این تصمیم را بگیرد، چراکه اگر روند خروج 
ارز و ســرمایه ها از کشــور به بانک ها هم کشیده 
می شــد، قطعاً دیگر نمی شــد جلوی این روند را 
گرفــت؛ بنابراین اگرچه تک نرخی کردن ارز با این 
قیمت تصمیم درســتی نیست و  اشکالات زیادی 
دارد اما به هر حــال باید محدودیت های دولت را 

هم در نظر گرفت.
وی تأکید کرد: قیمت 4200 تومانی برای دلار 
قطعاً واقعی نیست ولی باید شرایط دولت را هم درک 
کرد چراکه اکنون این تصمیم اقتصادی امنیتی شده 

است و همه باید به اجرای آن کمک کنند.
رئیس  خانــه صنعت و معدن ایــران با بیان 
مشکلات فعالان اقتصادی در این خصوص و انتقاد 
از عدم پاسخگویی مناسب مسئولان، گفت: سامانه 
نیما هنوز کارایی لازم را نداشته و سبب سرگردانی 

تولید کنندگان و حتی واردکنندگان شده است.
وی ادامه داد: ورود ماشــین آلات و مواد اولیه 
مورد نیاز صنایع با مشــکلات جدی رو به رو است 
و خســارت بلاتکلیفــی و تردیــد در اراده و توان 
دولت برای حل مشــکلات از تحریم های احتمالی 

جدی تر اســت، این بسیار دردناک است که گاهی 
می شنویم مدیران بانک مرکزی از جهش بی سابقه 
نرخ غیررســمی ارز و یا قیمت طلا و ســکه ابراز 

بی اطلاعی می کنند.
سهل آبادی افزود: از سال 1390 تاکنون ارزش 
رشد سرمایه منفی شده اســت، ضمن اینکه روز 
به روز دارایی های کشــور تنزل پیدا کرده و رشد 
ســرمایه گذاری منفی شده و در عین حال خروج 
ســرمایه نیز صورت گرفته که خود را در اتفاقات 

اخیر ارزی نشان داد.

سردار جلالی:
استفادهازدوراهیمذاکرهـتهدید
اقدامدشمنعلیهملتایراناست

رئیس  خانه صنعت ایران:

دولت تکلیف وضعیت ارز را روشن كند

دستیار و مشاور عالی فرماندهی معظم کل قوا 
در پاسخ به پرسشی درباره رجزخوانی عربستانی ها 
و حمله به ایران، خاطرنشان کرد: ایران یک قدرت 
بزرگ اســت و اگر بخواهند دست از پا خطا کنند، 
در همان روز نخســت 1000 موشک به سمت آنان و 
قصرهایشان در شهر ریاض شلیک خواهد شد که البته 

بعید می دانم که آنان چنین حماقتی کنند.
به گزارش فارس ، سرلشــکر سید یحیی رحیم صفوی 
در جمع پیشکســوتان و رزمندگان دفاع مقدس اســتان 
فارس در حسینیه ثارالله با اشاره به قدرت منطقه ای ایران، 
اظهار داشــت: در عین  حالی که قدرت فرهنگی، نظامی و 
اقتصادی آمریکا در حال افول است، اما دشمنان بدانند که 
ایران قدرت نخســت منطقه است و هیچ موضوعی بدون 
حضور ایران حل نخواهد شد. وی با بیان اینکه کشورهای 
همسایه هیچ گونه تهدیدی برای ایران محسوب نمی شوند، 
در پاســخ به پرســش یکی از حاضران در نشست در مورد 
رجزخوانی عربستانی ها و حمله به ایران، خاطرنشان کرد: 
ایران یک قدرت بزرگ است و اگر بخواهند دست از پا خطا 
کنند، در همان روز نخســت 1000 موشک به سمت آنان 
و قصرهایشــان در شهر ریاض شلیک خواهد شد که البته 

بعید می دانم که آنان چنین حماقتی کنند.
فرمانده سابق ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان 
اینکه آمریکا متحدان خود را از دســت داده اســت، تأکید 
کرد: نیروهای نظامی ما برای تمام تهدیدها، برنامه مشخصی 
خواهند داشــت، ضمن اینکه قدرت ما امروز به ســواحل 
مدیترانه رســیده اســت و آمریکا و صهیونیست ها ضعیف 
شــده اند، چراکه اگر قدرت داشتند می توانستند در سوریه 
بشار اسد را از سر راه بردارند. سرلشکر رحیم صفوی افزود: 
امــروز حزب الله با 80 هزار موشــک تبدیل به یک تهدید 
دائمی برای صهیونیست ها شده و افکار امام خمینی)ره( و 
رهبر معظم انقلاب اســلامی در اقصی نقاط جهان ساری و 
جاری اســت و این نشان از نفوذ فکری و فرهنگی انقلاب 

اسلامی ایران دارد.
دستیار و مشاور عالی فرماندهی معظم کل قوا در بخش 
دیگری از سخنان خود به وضعیت داخلی کشور و مشکلات 
موجود اشــاره کرد و در پاسخ به سؤال یکی از حاضران در 

مورد اینکه چرا رهبری در موضوع برجام دخالت مستقیم 
نکردند، اظهار داشت: مقام معظم رهبری یک فرد قانون مدار 
است، دولت را نیز مردم بر سر کار می آورند، بنابراین ایشان 
در چارچوب قانون اساســی به مســائل نگاه می کنند. وی 
تشریح کرد: مقام معظم رهبری از همان ابتدا به مذاکره با 
آمریکا خوش بین نبودند و این مسئله را اعلام کردند، اما به 
دلیل همان پایبندی به قانون اساسی کشور به دولت اجازه 
دادند وارد مذاکرات برجام شوند؛ حالا اگر دولت راه اشتباه 
رفته است گناه حضرت آقا چیست؟ خُب این دولت انتخاب 

مردم بوده است.
فرمانده سابق ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان 
اینکه ما در دولت سازی مشکل داریم، خاطرنشان کرد: گاهی 
به نظر می رسد که اگر دولت نباشد، کشور بهتر اداره خواهد 
شــد. سرلشکر رحیم  صفوی تبیین کرد: مردم به ادارات و 
سازمان ها و شــهرداری ها مراجعه می کنند و مشکلاتشان 
برطرف نمی شــود و همین مســائل ایجاد نارضایتی کرده 
و ضدانقلاب نیز بلافاصله سوءاســتفاده می کند و مردم را 
ناراضی جلوه می دهد که بخشــی از ایــن نارضایتی ها به 
دلیل ناکارآمدی مســئولان است. وی همچنین با اشاره به 
بی مهری ها به سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، گفت: زمانی 
که بنده فرمانده سپاه بودم برای ساختن یک سد با مشکلات 
بسیاری مواجه بودیم و به ما می گفتند شما سدساز نیستید، 
بلکه خاکریزساز هستید! و یا اینکه برای ساخت 2 فاز پارس 
جنوبــی نفَسِ ما را گرفتند. سرلشــکر صفوی مطرح کرد: 
آنان که با سپاه دشمنی می کنند، مرضی در جانشان است، 
چراکه اگر ســپاه و بسیج و ارتش نبود، یک شبه آنان را از 

سر راه برداشته بودند.
دستیار و مشاور عالی فرماندهی معظم کل قوا با اشاره 
به مافیای صنعت خودروسازی و در پاسخ به یکی از حضار 
که خواستار حضور سپاه در صنعت خودروسازی شده بود، 
خاطرنشان کرد: خودروسازی یک اخُتاپوس است که اصلًا 
ســپاه را به بدنه خود راه نمی دهد! وی تأکید کرد: همگان 
باید بدانند که این قدرت سپاه بود که آمریکا را در سوریه 
زمین گیر کرد، با آنکه سیاســت آنها سیاست زور بود و راه 
عزت ملت ایران نیز کسب قدرت اقتصادی، فرهنگی و نظامی 

و انسجام ملی است.

پاسخ دندان شکن سرلشکر رحیم صفوی به رجزخوانی سعودی ها

روز نخست تعرض به ایران
 1000 موشک روانه ریاض می شود

رئیس  قــوه قضائیه با بیان اینکه برخورد 
دســتگاه قضا با فساد اقتصادی بسیار جدی 
و اثر گذار اســت، تأکید کرد: فســاد باید از 
سرچشمه بســته شود و دیگر دستگاه ها هم 
باید وظایفشــان را به درستی انجام دهند تا 

جرمی شکل نگیرد.
به گزارش خبرگزاری صداوسیما، آیت الله صادق 
آملی لاریجانی در گفت و گوی زنده تلویزیونی شبکه 
اول ســیما از رسیدگی به 12 میلیون و 300 هزار 
پرونده قضائی در سال 96 خبر داد و گفت: این تعداد 
پرونده جدای از سه میلیون پرونده مورد رسیدگی در 

دادسرا ها و شورا های حل اختلاف است. 
آملی لاریجانی با بیان اینکه در مجموع حدود 
16 میلیون و سیصد هزار پرونده در سال 96 مورد 
رســیدگی قرار گرفته که این رقم نســبت به سال 
95، 900 هزار پرونده افزایش داشــته است، افزود: 
تعداد پرونده ها با احتساب تکرار رفت و آمد و تکرار 
رســیدگی به هر پرونده است، زیرا ممکن است هر 
پرونده حدود 6 بار برای رفع نقص و تکمیل نواقص 

در دفتر دادسرا ها و دادگستری ها ثبت شود.
وی ادامه داد: تعداد ورودی و خروجی پرونده ها 
از دادسرا ها و دادگستری ها در سال 95 و 96 تقریبا 
سر به سر بوده و دستگاه قضا با رسیدگی های مستمر 
و دقیقــی که ترتیب داده اجازه نداده که پرونده ای 

روی زمین بماند.
لاریجانی اظهارداشت: عملکرد دستگاه قضا در 
مجموع قابل قبول بوده و توانسته وظایفی را که از 
سوی قانون اساسی بر دوشش نهاده شده انجام دهد 
خصوصاً اصل رسیدگی به دعاوی و تعقیب مجرمین 

به درستی صورت گرفته است.
رئیس  دستگاه قضا، بیان ناکارآمدی دستگاه قضا 
از سوی برخی را تکذیب و عنوان کرد: وضعیت ورود 
پرونده برعهده دستگاه قضایی نیست مثلا موردی 
مثل سرقت از سال 92 الی 96 دو برابر شده، جرمی 
مانند توهین در همان برهه زمانی دو برابر شده است. 
عمده دلایل سرقت به عواملی همچون فقر اقتصادی 
و فرهنگی بر می گردد و افزایش این جرائم ارتباطی به 

عملکرد و رسیدگی های قوه قضائیه ندارد.
وی افــزود: افزایش تعــداد پرونده های قضایی 
ارتباطی با فشل بودن یا ناکارآمد بودن قوه قضائیه 
ندارد، البته بخشی از دلایل افزایش تعداد پرونده ها 
نشــان از اعتماد مردم به دستگاه قضا است چرا که 
مردم به جای گلاویز شــدن با یکدیگر و تســویه 
حساب های شخصی به دستگاه قضا رجوع می کنند، 
پس حتما مردم به احقاق حق خود امیدواری دارند.

احیای حقوق عامه
 اصلی مهم و ضروری است

رئیس دستگاه قضا، موضوع رسیدگی به حقوق 
عامه را یک اصل مهم و ضروری خواند و گفت: مدتی 
است در این خصوص کارهای خوبی صورت گرفته، 
برای مثال می توان به آزاد راه قزوین و یا رسیدگی 
به گوشت های آلوده اشاره کرد. البته تکریم مسافرین 
هوایی و رسیدگی به وضعیت پروازها هم از حقوق 
عامه محسوب می شود مواردی بوده که مسافرین به 
علت تاخیر در پرواز حدود هفت ساعت در هواپیما 
نشســته و اجازه خروج هم نداشــتند بالاخره یک 
مرجعی می باید پاسخگو و رسیدگی کنند می بود از 

این رو ما وارد عمل شده و حوزه رسیدگی به حقوق 
عامه را به جریان انداختیم. 

آملی لاریجانی با پرداختن به موضوع تلاطم بازار 
ارز و سکه و خودرو در کشور، گفت: رسیدگی به این 
موضوعات از دو منظر قابل بررسی است زیرا برخی از 
آنها باید ازطریق دستگاه های اجرایی نظارت شوند و 
از دستگاه قضا کاری ساخته نیست. اگر کسی واقعا 
در بازار ارز اقدام به اخلال می کند هم مرتکب جرم 

شده هم به حقوق عامه ضرر می زند. 
وی بــا بیــان اینکه بر هــم زدن امنیت روانی 
مردم جرم محسوب می شود، اظهارداشت: تاکنون 
پرونده های متعددی برای دلالان و اخلالگران بازار 
ارز تشکیل و حدود 70 میلیارد تومان توقیف اموال 
صورت گرفته اســت. در بــازار خودرو هم به نوعی 
دیگر اقدام به رســیدگی شده، ضمن اینکه هر کجا 
که جرمی صورت پذیرد از منظر جرمی یا حقوق عامه 

امکان ورود برای قوه قضائیه وجود دارد.
برخورد با فساد اقتصادی بسیار جدی است

رئیس  دستگاه قضا برخورد این دستگاه با فساد 
اقتصادی را بسیار جدی و اثر گذار عنوان کرد و افزود: 
این برخورد در پرونده سه هزار میلیاردی آریا و نظیر 
آن قابل مشــاهده است اما فساد باید از سرچشمه 
بســته شود و دیگر دستگاه ها هم باید وظایفشان را 

به درستی انجام دهند تا جرمی شکل نگیرد.
آملی لاریجانی گفت: بــرای مثال به صندوق 
ذخیره فرهنگیان اشاره کرد و گفت: تا کنون پرونده 
این موسسه مالی اعتباری به 300 جلد رسیده است.
همچنین گزارش شده در موسسه ای دیگر مدیران 
بــرای اینکه منبع پولی نامعلوم شــود مبلغی را به 

پاکستان ارسال و دوباره وارد کشور کرده اند. 
وی ادامــه داد: در بحــث معوقات بانکی قبول 
داریم که برخی وام های کلان دریافت و به بانک پس 
نداده اند اما همه این معوقات عمدی صورت نگرفته 
و برخی هم بنا به تلاطمات اقتصادی نتوانســته اند 

ادای دین کنند.
نباید حبس را

 نخستین و بالاترین مجازات بدانیم
رئیس  قوه قضائیه با بیان اینکه نباید حبس را 
نخستین و بالاترین مجازات بدانیم بلکه حبس باید 
نقطه نهایی باشد، افزود: حبس به وسیله دستبندهای 
الکترونیکــی و حضور زندانی در کنــار خانواده را 

بررســی می کنیم اما در مجموع زندان وجود دارد 
و مجبوریم اشــرار و قاچاقچیان مواد مخدر را برای 

امنیت اجتماعی مردم زندانی کنیم.
آملی لاریجانی گفت: دستورالعملی که می توانند 
از حبــس به ویژه برای مــواردی که ضرورت ندارد 

بکاهد صادر کرده ایم.
حقوق بشر؛ ابزار دشمنان

 برای فشار به جمهوری اسلامی
وی با بیان اینکه یکی از چالش های مهم امروز ما 
بحث حقوق بشر است، اظهارداشت: در این زمینه با 
فشار دشمنان از جمله آمریکایی ها که کارنامه بسیار 

سیاهی در بحث حقوق بشر دارند روبرو هستیم.
رئیس  قوه قضائیه گفت: دشمنان انقلاب اسلامی 
بحث حقوق بشــر را ابزاری برای فشار به کشورمان 
کرده اند و متاسفانه عده ای در خارج از کشور و برخی 

در داخل با آنها همصدایی می کنند.
آملی لاریجانی افزود: زمانی که ســازمان های 
بین المللی اخبارشــان را از یک گــروه جنایتکار و 
فاسدی مانند منافقین کسب می کنند چه انتظاری 
برای رصد و ارزیابی شاخص های حقوق بشر به وسیله 

آنها در کشور است.
وی با بیــان اینکه در حقوق بشــر بحث های 
مبنایی با غربی ها از جمله نگاه به انسان داریم، گفت: 
بســیاری از نهادهای بین المللی مانند سازمان ملل 
در بحث حقوق بشر از آمریکایی ها تبعیت می کنند.

زمانــی که اقدامات آمریکایی ها را در بحرین، یمن، 
عراق، افغانســتان، فلسطین اشغالی و توطئه بر ضد 
جمهوری اســلامی ایران می دانیم تعجب می کنیم 
که چطور چنین کشــوری، ایران را به نقض حقوق 

بشر متهم می کند.
دفاع از جانی به بهانه حقوق بشر

رئیس  قوه قضائیــه افزود: در بحث اعدام اخیر 
جنایتکار خیابان پاســداران دیدید که غربی ها چه 
کردنــد و عــده ای از وکلا نیز در داخل در اصل آن 
تشکیک می کنند در حالی که دفاع کردن از جانی، 

حقوق بشر نیست.
قوه قضائیه بیشترین سهم را در حل مشکل 
موسسات مالی و اعتباری غیر مجاز دارد

آملی لاریجانی با اشاره به موضوع موسسات مالی 
و اعتباری گفت: این موسسات بیش از 30 سال خارج 
از نظارت بانک مرکزی بودند و نظارت دقیقی بر آنها 

نبود که سیاست نادرستی بود.
وی افزود: بانک مرکزی زمانی که اعلام می کند 
سود سپرده 15 درصد است و برخی موسسات 30 
و حتی بیش از 40 درصد سود داده اند سپرده گذاران 
باید متوجه می شدند که این نرخ سود مشکل دارد.

سپرده گذار هر جا دید بیش از متعارف سود می دهند 
بداند آن موسسه روزی به مشکل می خورد.

رئیس  قوه قضائیه گفت: در وضع کنونی اقتصاد 
کشور ســودهای 25 ، 30 و 40 درصد امکان پذیر 
نیســت اما گاهی طمع افراد تحریک می شود و به 

این موسسات مراجعه می کنند.
آملی لاریجانی افــزود: دولت تاکنون 30 هزار 
میلیارد تومان برای حل مشکل موسسات اعتباری 
غیر مجاز هزینه کرده است و قوه قضائیه نیز در همان 
مراحل نخست همه اموال آنها را توقیف کردکه باید 
اموال توقیف شــده را به بانک مرکزی و قوه مجریه 

بدهیم تا بتوانند بخشی از طلب ها را برگردانند.
وی با بیان اینکه قوه مجریه امروز تا سقف یک 
میلیــارد تومان را می تواند پرداخت کند، ادامه داد: 
تا اینجا هم بعید می دانم پرداختی ها قوه مجریه باز 
گردد چه برســد به پرداخت هایی که بیش از یک 

میلیارد تومان باشد.
رئیس  قوه قضائیه گفت: با این موسسات مانند 
فرشــتگان و مولی الموحدین که تخلفات بزرگ و 
گســترده ای انجام داده و امــوال مردم را هدر داده 
بودند برخــورد کرده ایم.هیئت مدیره و مســئولان 
این موسســات زندانی هســتند اما زندان این افراد 
مشکل مالباختگان را حل نمی کند. قوه مجریه واقعا 
به میدان آمده اما باید مســئله موسسات غیر مجاز 
حل شود و نباید دستگاه های اجرایی کشور را با این 

مشکل روبرو کرد.
اجازه راهگشای رهبری

آملی لاریجانی اظهارداشــت: بر این اساس قوه 
قضائیه مســئولیتی فراتر را برای خود ترسیم و در 
جلســات متعدد با بانک ها و نهادهای دیگر از مقام 
معظم رهبری برای حل مشــکل این افراد استمداد 
کرد.اگر اجازه رهبر معظــم انقلاب نبود برای حل 

مسئله مالباختگان به مشکل بر می خوردیم.
قاچاق کالا 

وی گفــت: مبادی ورودی و گمرکات باید مانع 
ورود کالاهای قاچاق شوند و ستاد مبارزه با قاچاق 

کالا و ارز نیز باید از این مسئله جلوگیری کنند.
رئیس  قوه قضائیه با بیان اینکه اسناد جعلی از 
متولیان در گمرکات کشف کرده ایم، افزود: اختلافی 
بین نظر قوه قضائیه و دســتگاه های اجرایی در این 
زمینه وجود دارد که در حال رسیدگی است اما نظر 

نهایی با قوه قضائیه است.
آملی لاریجانی افزود: درباره ورود 500 دستگاه 
خودرو معتقدیم تخلفات اساسی در این زمینه انجام 
شده است اما گمرکات نامه نوشته اند که تخلفی انجام 
نشده است.ما اصرار نداریم جرم را برای کسی اثبات 
کنیم اما ادله نخســت نشان می دهد تخلف اساسی 

انجام شده است و نظیر آن نیز کم نیست.
به گفتــه وی، اگر دولــت در گمرکات و ثبت 
ســفارش ها دقت کامل انجام دهد سرریز تخلف ها 
به قــوه قضائیه کمتر می شــود و این قوه می تواند 

برخوردهای خود را با متخلفان بهتر انجام دهد.

رئیس  قوه قضائیه در گفت و گوی زنده تلویزیونی:

برخورد دستگاه قضا با فساد اقتصادی بسیار جدی است

سرویس سیاسی- 
دیروز بیشتر زمان مجلس به جلسه غیرعلنی 
اختصاص داشت که با حضور نمایندگانی از دولت 
و با موضوع بررسی شرایط اقتصادی برگزار شد.

جلســه دیروز مجلس شورای اسلامی با جلسه 
علنی آغاز شــد و پس از گذشت حدود یک ساعت 
جلســه غیرعلنی پیرامون موضوعات اقتصادی آغاز 
شد. در این جلسه اســحاق جهانگیری، معاون اول 
رئیس جمهــور و برخی معاونیــن مربوطه از طرف 

دولت حضور داشتند.
معاون اول دولت در جلســه غیرعلنی به ایراد 
ســخن پرداخت. جهانگیری در ســخنانی در دفاع 
از لایحه اصلاح بخشــی از ساختار دولت مربوط به 
تفکیک برخی از وزارتخانه ها، گفت: تفکیک در چند 
وزارتخانه از ضروریات منطقی است، متأسفانه درباره 
شــرایط جدید پیش روی کشور با مجلس، دولت و 
مردم گفت وگوی روشــنی نداشتیم، به همین دلیل 
برای بســیاری از مسئولان کشور، وضعیت فعلی به 
عنوان یک شــرایط ویژه تفســیر نشده و در جریان 

قرار نگرفته اند.
وی در ادامه با اشاره به برگزاری نشست غیرعلنی 
مجلس برای بررسی موضوع گرانی، گفت: ان شاءالله 
در جلســه ای که در خدمت دوستان هستیم قدری 
درباره شرایط جدید صحبت می کنیم، مهم این است 
که بدانید آمریکایی ها به گمان خود جنگ اقتصادی 
جدی را علیه کشــور ما شــروع کردند و تصور آنان 
این است که در زمین گیر کردن اقتصاد ایران موفق 
می شوند تا به تعبیر رئیس جمهور آمریکا، ایران پای 

میز مذاکره حضور یابد.
معاون اول رئیس جمهــور در بخش دیگری از 
سخنانش تصریح کرد: برای این کار به سازوکارهای 
اقتصادی نیاز اســت، دو وزارتخانه ای که امروز مورد 
بحث است از لحاظ مختلفی برای کشور دارای اهمیت 
است، در دنیا نیز معمولاً اختیارات تفکیک در سطح 
وزارتخانه ها به رئیس جمهور داده می شود تا تصمیم 

بگیرد کابینه اش را با چند وزیر معرفی کند.
وی تأکید کرد: هدف گیری اصلی اقتصاد کشور 
در مرحله اول بخش صنعت و بازرگانی است، در این 
دو بخش نیازمندیم که از سرعت عمل، چابک سازی 
و تصمیم گیری به موقع برخوردار باشــیم، به همین 
دلیل حتی یک روز تأخیر در ایجاد وزارت بازرگانی 
آن هم به عنوان نهادی که باید برای کنترل قیمت ها، 
بازار و مایحتاج مردم و کالای موردنیاز وجود داشته 
باشــد، به معنای وارد شدن فشــار بر زندگی مردم 
است، یک لحظه تردید در تعیین وزیر مشخصی به 
عنوان مسئول در بخش صنعت به این معناست که 
در ماه های آینده با کارخانه های تعطیل شده متعددی 
مواجه خواهیم شــد، اگر وزیر صنعت بخواهد موارد 
مربوط به بخش بازرگانی را مورد بررسی قرار دهد، 
بخش صنعت رها می شــود کمااینکه اکنون فشــار 
جــدی وجود دارد که بخش صنعت و کارخانه ها به 

تعطیلی کشانده شوند.
معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: ضربه 
زدن به حمل ونقل کشور نیز از دیگر دستورکارهای 
دشــمن اســت، اولین تحریم ها مربوط به صنعت 
هوایــی، حمل ونقل دریایی و بیمه هــای مرتبط با 
حمل ونقل دریایی اســت، در کنار این موارد بخش 
مسکن از مهم ترین بخش هایی است که می توان از 
آن برای اشتغال کشور بدون نیاز به ارز استفاده کرد، 
بــا توجه به این دلایــل از نمایندگان به عنوان یک 
ضرورت جدی درخواســت می کنیم به کلیات این 

لایحه رأی مثبت دهند.
جهانگیری خاطرنشــان کــرد: دولت به عنوان 
مسئول جدی مقابله با تحریم ها که باید کشور را در 
شــرایط فعلی فرماندهی کند تا بتواند از این مرحله 
نیز عبور کند، از مجلس انتظار دارد با رأی قاطع به 
تفکیک سه وزارتخانه صنعت، ورزش و راه، این لایحه 
را به تصویب برســاند؛ چراکه مهم ترین ابزاری است 
که در اختیار دولت قرار گرفته است. اگر این تفکیک 
رخ ندهد، از فردا می گوییم که بخش صنعت، مسکن 
و حمل ونقل به راحتی قابل اداره کردن نیســتند و 
مشکل ساز خواهند شــد، ما می خواهیم مجلس به 
لایحه رأی دهد تا دولت بتواند سازمان های مناسب 

را طراحی کند.
جلسه غیرعلنی به روایت لاریجانی

علی لاریجانی، رئیس مجلس شــورای اسلامی 
دیروز در جمع خبرنــگاران در توضیحاتی پیرامون 
جلسه غیرعلنی گفت: در این جلسه درباره وضعیت 
قیمت ها و نگرانی هایی که در کشور به وجود آورده 
صحبت شــد؛ در این خصوص لازم بود بحث جدی 

میان مجلس و دولت صورت بگیرد.
جلســه غیرعلنــی دیــروز با حضور اســحاق 
جهانگیــری، معــاون اول رئیس جمهــور و وزرای 
مربوطه برگزار شد و چنانکه لاریجانی تشریح کرد در 
این جلسه بحث مفصلی درباره شرایط کشور و علت 
ســاز و کار های جدید برای مسائل اقتصادی مطرح 
شده است.رئیس مجلس در ادامه افزود: نمایندگان و 
روسای کمیسیون های مجلس هم دیدگاه های خود 

را در این نشست مطرح کردند.
لاریجانــی تاکید کرد که باید اصلاحاتی از نظر 
نوع پرداختن به مسائل اقتصادی ایجاد شود و سپس 
گفت: این جلســات ادامه خواهد داشت و باید قبول 
کرد که با توجه به شیطنت هایی که آمریکایی ها دارند 
و برخی اشــکالات درونی اقتصاد کشور، باید بر روی 
این مســائل کار جدی کرد و نقدینگی را به سمت 

نقاط ثروت زا و تولیدمحور سوق داد.
رئیس مجلس اضافه کرد: مباحثی هم درخصوص 
نوع نیازهایی که دولت در شرایط فعلی دارد و نیازمند 
تصمیم مجلس اســت، مطرح شــد و پیشنهادات 
نماینــدگان نیز ارائه و بر این نکته تأکید شــد که 
در شــرایط فعلی به همگرایی میان قوای ســه گانه 

احتیاج است. 

لاریجانی در ادامه گفت: خوشــبختانه رهبری 
معظم انقلاب ســازوکار مدیریتی را طراحی کردند 
تا قوای مختلف کشــور با هم تصمیم گیری کنند و 
ضوابطی هم برای این موضوع گذاشتند که امیدواریم 
با این جلسه، این فکر عمیق تر شود و  شرایط کشور 

بهبود یابد. 
رئیس مجلس در پایان در پاسخ به سؤال دیگری 
مبنی بر اینکه آقای وکیلی اعلام کردند شما دیداری 
درباره FATF با رهبر معظم انقلاب داشته اید؟ گفت: 

دیداری نداشتم. 
لاریجانی همچنین با قدردانی از برگزار کنندگان 
نمایشگاه عکس و کارتن حمایت از کالای ایرانی در 
مجلس، خاطر نشان کرد: کار ابتکاری خوبی توسط 
سازمان صورت گرفته و با اعلامی که صورت گرفته 
از ظرفیت فکری و هنری هنرمندان برای تمرکز بر 
حمایت از کالای ایرانی و تولید داخل استفاده شده 
است که به صدا و سیما تاکید می شود این نمایشگاه 
نمایش داده شده و در معرض دید عموم قرار گیرد.

رودربایستی در دولت!
در حاشیه جلســه غیرعلنی دیروز حسینعلی 
حاجی دلیگانی، نماینده مردم شاهین شهر پیرامون 
جلسه غیرعلنی دیروز به خبرنگار کیهان گفت: این 
جلسه از قبل اعلام نشــده بود و به یکباره تصمیم 
گرفته شــد. به همین خاطر افراد دولت مطالبشان 
را از قبل آماده نکرده بودند که به صورت ســازمان 
یافته ارائه دهند و تنها آقای جهانگیری نظراتش را 

بیان کرد.
وی در ادامــه گفت: البته آقای جهانگیری پیام 
خوبــی به مجلس نداد. از ایشــان انتظاری بالاتر از 
این هســت بــا توجه به اینکــه در زمان جنگ هم 
مســئولیت های مختلفی داشــته و بــه هیچ وجه 
وضعیت اکنون با آن زمان قابل مقایسه نیست؛ چرا 
که توانمندی های کشور اکنون بسیار بالاتر است لذا 
می توانستند که بسیار فعال تر از این به مسایل ورود 

داشته باشند.
حاجــی دلیگانی در مورد علت شــرایط حاضر 
گفــت: یکی از دلایل اصلی این وضعیت در کشــور 
رودربایســتی و ملاحظه کاری در دولت است. چون 
رودربایســتی دارند و می خواهند همین افرادی که 
هستند حفظ شــوند در حالیکه در چنین شرایطی 
حداقل آقای رئیس جمهور باید رئیس بانک مرکزی 
را عزل می کرد ولی تاکنون این اتفاق نیفتاده است. 
رئیس بانک مرکزی 20میلیون نفر را ناراضی کرد اما 
برای آقای رئیس جمهور مهم نبود که 20میلیون نفر 
به دلیل عدم مدیریت صحیح آقای سیف دچار مشکل 
شــدند و حتی بخشی از آنها دچار وضعیت بحرانی 

شدند در بحث موسسات مالی.
نماینده شاهین شهر در پاسخ به این سؤال که 
آیــا روحیات و روش وزیر اقتصاد را با برنامه اقتصاد 
مقاومتــی هماهنگ می بینید گفت: متاســفانه نه! 
ایشــان اصلا در باغ نیست. در فضای دیگری است. 

ایشان هنوز تصور می کند که در یک فضای گمرکی 
مشغول به فعالیت است و در شرایط و فضای امروز 
نیست. حتی می بینیم که در جلسه قبلی غیرعلنی 
در حالی که آمــده به مجلس برای صحبت و تبادل 
نظر پیرامون مشکلات بیان می کند که من به علت 
ضیق وقت صحبت نمی کنم! در حالی که20 دقیقه 
وقت داشــت اصلا یک کلمه صحبت نکرد و به یک 
احوالپرسی بسنده کرد! در حالی که مجلس که نیاز 
به احوالپرسی ندارد. مجلس نیاز به تشکر ندارد. باید 
کارشــان را انجام بدهند و وقتی به مجلس می آیند 
بگویند که چه کارهایی انجام داده اند و چه کارهایی 

قرار است انجام دهند. 
نهاوندیان و نوبخت تصمیم گیرنده هستند!

حاجی دلیگانی ســپس افزود: امروز به هر حال 
مدیران هماهنگ با شــرایط را می طلبد. خود آقای 
جهانگیری هم اشاره کردند که ما نیاز به مدیران شجاع 
و جهادی داریم اما نمی دانم چرا عمل نمی کنند؟ این 
آقای جهانگیری که خودش می گوید مدیران امروز و 
این شرایط باید مدیران شجاع باشند و روحیه جهادی 
داشته باشند خب بسم الله. شما و آقای رئیس جمهور 

تصمیم بگیرید. 
ایــن نماینــده دوره دهم گفت: چــرا تصمیم 
نمی گیرنــد؟ چرا وزیر صنعت می آیــد و اینطور با 
ضعف مدیریتــی خود بازار خودرو را بهم می ریزد و 
اثراتش را در بخش های اقتصادی دیگر هم مشاهده 
می کنیم و هیچ عذرخواهی و هیچ استعفایی صورت 
نمی گیرد و از جانــب رئیس دولت هم اقدامی برای 

جایگزینی نمی بینیم. 
وی تصریح کــرد: عدم کارآیی وزرای صنعت و 
اقتصاد و رئیس بانک مرکــزی یکی از عوامل اصلی 
این بحران های اخیر اســت. حالا وقتی از این آقایان 
می پرســیم می گویند ما تصمیم گیرنده نیســتیم. 
مــن صبح امروز از یکــی از معاونین وزارت صنعت 
درباره وضع موجود پرســیدم که او در پاسخ گفت 
تصمیم هــای اقتصادی را آقــای نهاوندیان، معاون 
اقتصادی رئیس جمهور و آقای نوبخت ســخنگوی 
دولت می گیرند و ما تصمیم گیرنده نیســتیم! اگر 
واقعا اینگونه اســت و این آقایان خودشان را مقصر 

نمی دانند خب بیایند و بگویند. 
حاجــی دلیگانی در پایان در مورد اقدامات آتی 
مجلس گفت: ما برای بانک مرکزی از هفت ماه پیش 
طــرح تحقیق و تفحص را داده ایم و روز سه شــنبه 
گذشــته هم این طرح در کمیسیون مربوطه مطرح 
شد و ایشان هم )رئیس بانک مرکزی( هر چقدر اصرار 
که ما این طرح را پس بگیریم قبول نکردیم. در مورد 
وزیر اقتصاد هم طرح استیزا آماده است و الان هم این 
طرح حداقل امضای لازم را دارد و همین طور به تعداد 
امضاها اضافه می شود و امیدواریم که حالا که دولت 
در این زمینه تصمیم گیری نمی کند ما بتوانیم اقدام 
لازم را صورت دهیم  و کسانی ان شاءالله به مسئولیت 

گمارده شوند که مرد این شرایط باشند.


